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Na minulý rok svět jen tak nezapomene. Během pár 
týdnů se změnily i věci, které jsme do té doby považo-
vali za nezměnitelné. Pandemie nás přibrzdila (možná 
proto, abychom si věci mohli lépe rozmyslet) a zároveň 
nás přiměla ke změnám. Museli jsme upustit od svých 
plánů a byli jsme překvapení, že i když to vypadalo, 
že se nedá dělat nic, v podstatě jsme se během celého 
roku nezastavili. Na jaře v okamžiku překvapení jsme 
dělali to, co všichni: Snažili jsme se zajistit relativní 
bezpečí na soukromých ostrovech svých domácností. 
Potřebovali jsme sebe a své nejbližší utvrdit v tom, že 
i v případě kolapsu jsme schopni přežít. Proto jsme se 
horlivě pouštěli do výroby domácího droždí a pečení 
chleba. Svoje zkušenosti a výtvory jsme pak nadšeně 
sdíleli na sítích. Následně jsme se z nouze pustili do 
šití roušek. V kontextu celé situace přerostlo v tomto 
bodě obyčejné české kutilství v kolektivní hrdinství. 
Odhodlání a solidarita připomínala vzepětí z dob Sa-
metové revoluce. Po jaru ale přišlo letní rozvolnění, 
volební podzim a druhá vlna s tragickými důsledky.

Pokud jde o naši práci, žili jsme (stejně jako všichni 
ostatní) dlouhé měsíce v nejistotě, odkázaní na stálé 
sledování vládních opatření a nařízení, která někdy 
nedávala smysl. Zároveň jsme ale naplno objevi-
li možnosti vzdáleného připojení a práce z domova. 
A dokonce jsme měli to štěstí, že jsme čas ušetřený 

tím, že jsme nedojížděli do práce, ani nedebatovali 
u kafe v kuchyňce, mohli využít k seberozvoji. Shodou 
okolností jsme se totiž začátkem roku přihlásili do ak-
celeračního programu Climate Challenge a prošli jsme 
jeho jarní fází. Díky inspirativní spolupráci s nadšenci 
z pražského Impact HUBu jsme „urychlili“ jeden ze 
starších projektů tak, aby lépe odpovídal potřebám 
našich klientů. A ačkoli jsme celou dobu nevytáh-
li paty z domu, změna přišla za námi až do našeho 
obýváku. A pak už jsme se jen chystali a těšili, až se 
situace zlepší, a my konečně budeme moci vyrazit vy-
zkoušet nový program do terénu… Ale to už je příběh 
roku 2021. •

2020 – zpomalení i akcelerace

Editorial
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Granty, granty, granty
Hned z kraje nového roku nám hladinu 
adrenalinu v krvi doplnilo psaní žádostí 
o grant. V úterý 7. ledna jsme v salónku 
restaurace Beo spolu se zástupci Kokozy, 
Sázíme stromy, Na ovoce a zastupitelkou 
MČ Prahy 8 (za Zelené) Hanou Matoušovou 
(která setkání iniciovala) radili zájemcům 
o komunitní kompostování a další aktivi-
ty související s životním prostředím, jak 
správně vyplnit žádost o grant ŽP HMP. 
Pak jsme měli co dělat, abychom včas 
a správně vyplnili také svoje žádosti.

Bioodpad není odpad
V únoru jsme se loučili s participativním 
projektem Bioodpad není odpad, který 
jsme realizovali na pěti pražských školách. 
Dobrá zpráva je, že všech pět škol a školek, 
které s námi do třídění, kompostování a ná-
sledného pěstování šly, hodlá v započatých 
aktivitách pokračovat! A co víc? Entuzias-
mus, s nímž děti o kompostování vyprávěly 
doma rodičům, způsobil, že se zhruba čtvr-
tina rodin k projektu spontánně připojila: 
Začala bioodpad ve své domácnosti třídit 
a nosit ho do školního kompostu.

Impact First
Od začátku roku jsme pracovali na 
tom, abychom na sobě mohli zapra-
covat. Proto jsme se v lednu přihlásili do 
akceleračního programu Impact First po-
řádaného Impact HUBem. Po prvním Kick 
Off vykopnutí jsme ale 25. února i přes 
excelentní rychlostní řečnický výkon, kdy 
jsme se během čtyř minut pokusili před-
stavit, co všechno jsme kdy v Ekodomově 
dělali a děláme, vypadli. Dnes už ale víme, 
že v tu chvíli nebyl všem dnům konec.

KALENDÁŘ
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Únor



Kurz pro nové lektory MPP
Další kurz pro nové lektory našeho pří-
rodovědného kroužku Malý průzkumník 
přírody proběhl v komorním složení u nás 
v Ekodomově 7. – 9. února.

Blízká setkání třetího druhu
Během února k nám do Ekodomova zaví-
tali mimozemšťané z Planety YO. Poznali 
jsme je hned, protože přiletěli (oblečení 
jako do tanečních) na naši rozbahněnou 
zahradu a chtěli vědět všechno o kom-
postování. Záznam tohoto nezvyklého 
setkání odvysílalo Déčko 19. března.

Spolu v karanténě
V seriálu na našem blogu jsme sdíleli ná-
pady, jak využít čas trávený v izolaci. Každý 
přispěl, čím uměl: koordinátor kroužku 
MPP Radek Lüftner fotografoval a  tvo-
řil návody pro průzkumníky, kompostář 
Adam Šlégl s námi sdílel test klíčovos-
ti a zkoušku kyselosti kompostu, Katka 
Hodková šila roušky a na svém fb nabídla 
ostatním i soukromý rychlokurz. PR ma-
nažerka Hanka Doležalová nás zásobovala 
tipy, jak upcyklovat množící se tašky z Ro-
hlíku či jak na založení vermikompostéru.

Březen



Climate Challenge
Po neúspěchu v první fázi Impact First 
jsme to nevzdali a 31. března a 1. dub-
na jsme v  rámci Boot Campu (který se 
vzhledem k  situaci konal celý on-line) 
pod hlavičkou Kompostuj! odprezentovali 
naše kompostovací projekty. Propracovali 
jsme se tak mezi 14 projektů, které byly 
z 80 uchazečů vybrány do jarní fáze ak-
celeračního programu Climate Challenge 
v pražském HUBu.

Bezkontaktní kompostování
Tomáš Hodek bojuje kompostováním 
proti všemu – klimatickou změnu nevy-
jímaje. Během lockdownu zkoušel jeho 
potenciál i proti koronaviru. Na chodov-
ském sídlišti nainstaloval komunitní 
kompostér Siva trio, který pro své oby-
vatele koupila městská část. Kompostér 
mohl začít ihned fungovat, ale na skuteč-
né komunitní kompostování, jehož kouzlo 
spočívá i ve společném setkávání u kom-
postéru, si na Chodově museli ještě pár 
měsíců počkat.

Lockdown v Šárynce
Během jarních měsíců se ukázalo, co to 
udělá, když průvodci energii, kterou za 
normálních okolností věnují dětem, vrh-
nou jinam. S  pomocí rodičů z  toho na 
školkové zahradě za pár týdnů vzniklo šest 
čtverečkových záhonků a dva velké záhony 
založené na principu německé kopy.

Duben

Květen



Kompostovací sdílení
Ve středu 24. června se v Ekodomově na 
zahradě uskutečnila exkurze plzeňské 
neziskovky Ametyst, která v  loňském 
roce na čtrnácti plzeňských školách re-
alizovala projekt Biopoklad do školních 
zahrad. Společně jsme se vypravili do za-
hrady, na níž je k vidění více než dvacet 
kompostů a kompostérů v různém stádiu 
procesu kompostování, takže na nich lze 
prakticky ukázat příklady dobré (i méně 
dobré) praxe.

Průzkumnické Goodbye
Na konci školního roku se konalo tradiční 
setkání lektorů MPP, kteří za sebou měli 
(jako my všichni) náročný a netradiční půl-
rok, po němž měli velkou potřebu nové 
zkušenosti sdílet. Pro koordinátora MPP 
Radka Lüftnera to byla zároveň příležitost 
k  rozloučení, protože se po letech strá-
vených v Ekodomově vydal vstříc novým 
dobrodružstvím. My mu na cestu máváme, 
děkujeme a přejeme vše dobré!

Loučení s předškoláky
Nakonec došlo i na nejdojemnější slav-
nost roku, při které sem tam ukápne 
i slza. Před koncem školního roku jsme 
v Šárynce připravili Rozloučení s předško-
láky a vypustili jsme je zahradní brankou 
do širého světa.

Červen



Strategické plánování
Ve středu 8.  července jsme absolvovali 
první část dlouho očekávaného Strategic-
kého plánování. Vedla je Hanka Urbanová, 
s níž jsme se poznali během Sametového 
posvícení a kterou jsme znovu potkali le-
tos zjara v HUBu v rámci akcelerace. Na 
prvním setkání jsme (po dlouhé době) 
znovu společně zformulovali naši vizi   
– tedy stav, kdy bude dosaženo našeho 
cíle (a  budeme se moci rozpustit). Zní 
takto: K přírodě a živé půdě se společnost 
chová s láskou a respektem.

Letní příměstské tábory
V  rozvolněném létě se konaly tradiční 
letní příměstské tábory. Lektoři Malého 
průzkumníka přírody se spolu s dětmi po-
kusili proměnit zanedbanou říši zděděnou 
po starém králi v Království hojnosti. Pro 
mladší děti od tří do šesti let připravili 
pedagogové ze Šárynky tábory V lese jako 
doma a Letní lesnění. A konečná bilance? 
Malých průzkumníků na osmi turnusech 
bylo 97, devíti turnusy, které pořádala Šá-
rynka, prošlo 118 dětí. Tak zase za rok!

Strategické plánování 2
3. srpna jsme navázali na červencové se-
tkání a pokračovali jsme ve strategickém 
plánování s Hankou Urbanovou. Tentokrát 
jsme se posunuli od teorie k praxi a od vize 
k misi. Pokusili jsme se popsat strukturu 
naší organizace, definovat probíhající 
procesy a určit kompetence jednotlivých 
zúčastněných. Nakonec vzniklo také sku-
pinové foto, které zakonzervovalo aktuální 
složení týmu v létě 2020.

Červenec

Srpen



Hop do bosobot!
Uprostřed prázdnin jsme v  Ekodomo-
vě pokračovali v utužování vztahů i na 
teambuildingu, během něhož nás ko-
ordinátorka EVP Veronika Palkovičová 
naučila ušít plně funkční bosoboty – san-
dále huarache, v  nichž jsme mohli na 
konci workshopu odejít.

Kulový blesk na Desítce
Naši kolegové z kompostovací sekce – ko-
ordinátor kompostovacích aktivit Adam 
Šlégl a technik Milan Kráčmar – se bě-
hem srpna na Praze 10 pustili do oprav, 
úklidu a přemístění několika komunitních 
kompostérů Siva. Šlo hlavně o to vytvořit 
v  lokalitách, kde o  komunitní kompo-
stování roste zájem (například v ulicích 
V Předpolí nebo Jahodová), dostatečnou 
kapacitu. Proto sem přemístili opravené 
kompostéry z jiných stanovišť, na nichž 
už delší dobu nefungovaly.

EKOvýzva Greenpeace 2020 
spuštěna
S tříměsíčním zpožděním (ale přece) byla 
spuštěna EKOvýzva Greenpeace. Podstatou 
časově omezeného projektu je, že během 
jednoho měsíce působí jako katalyzátor 
změny. Každý, kdo výzvu přijme, tím ně-
které věci okamžitě zlepší, jeho iniciativa 
navíc může díky sdílení zafungovat jako 
inspirace pro ostatní. A protože i my v Eko-
domově věříme, že velké změny přicházejí 
prostřednictvím těch malých, stali jsme se 
ambassadorem tématu Snížení vodní stopy.



Připraveni na všechno
Na samém konci prázdnin jsme v  Šá-
rynce uspořádali pro průvodce ze školky 
a pro lektory kroužku Malý průzkumník 
přírody tradiční kurz první pomoci, bě-
hem něhož se nám věnovali Adéla a Filip  
– zkušení instruktoři s praxí u záchran-
ných složek z IPRK.

Vítejte na palubě!
O prvním zářijovém víkendu 4. – 6. září 
proběhl na naší podbabské zahradě 
workshop pro nové lektory Malého prů-
zkumníka přírody. Za jeho novou akční 
podobou stál tým nových koordinátorek: 
Marie Černá a  Kamila Valentová ne-
šetřily invencí ani energií, aby pro 
Průzkumníka nadchly nové posily, díky 
nimž se zase o něco víc školáků z Prahy 
a okolí dostane alespoň jednou týdně po 
škole ven do přírody.

Rosteme na zahradě
Ve čtvrtek 10. září jsme ve ScioŠkole na 
Praze 6 zažili pořádný hukot. Odstarto-
vali jsme tu totiž pilotní verzi projektu 
Rosteme na zahradě!. Během prvního 
workshopu děti společně s designérkou 
Janou Vařechovou Holoubkovou zkoušely 
navrhnout proměnu, kterou by měla pro-
jít předzahrádka školy a terasa tak, aby se 
tady dalo lépe učit venku.

Září



Evolution – se zpožděním 
a v rouškách
Festival Evolution, který se uskutečnil 
v náhradním termínu 18.–20. září a doslo-
va na poslední chvíli, jsme už absolvovali 
v rouškách a v omezeném módu.

Strategické plánování 3
Celodenní strategické plánování 23. září 
odhalilo slabá místa i skrytý potenciál naší 
organizace. Debata byla otevřená, místy 
bouřlivá a výsledkem je několik oblastí, 
na které bychom se v blízké budoucnosti 
měli zaměřit.

Praha jako venkovní učebna
24. září se naše koordinátorky EVP a Ma-
lého průzkumníka přírody účastnily 
11. konference o ekovýchově v Praze, jejíž 
téma znělo Praha jako venkovní učebna, 
což nápadně rezonuje s naším akcelero-
vaným projektem Rosteme na zahradě!.



Kompostování nejen  
pro dospělé
Jedním z  posledních kontaktních 
workshopů, které jsme stihli uskutečnit 
(než jsme se zase přesunuli na on-line), 
bylo Kompostování nejen pro dospělé, 
které 24. září vedl Adam Šlégl v břev-
novském komunitním centru Nesedíme, 
sousedíme. O den později se tamtéž ko-
nal kurz Kompostování nejen pro matky 
s dětmi v režii Veroniky Palkovičové.

Svatováclavská slavnost
Za dodržení hygienických opatření se 
3. října v Šárynce konala komorní varianta 
Svatováclavské slavnosti, brigády a jar-
marku – tří tradičních akcí kumulovaných 
do jednoho odpoledne.

NGO Market
I když byla fyzická podoba NGO Marketu 
10. října na Střeleckém ostrově zrušená, 
zúčastnili jsme se během Týdne pro ne-
ziskový sektor online NGO Marketu 2020, 
kde jsme v duchu letošního motta #Mluv-
mespolu hovořili o zdravé půdě, zdravé 
vodě a zdravých potravinách.

Říjen



Sdílení po průzkumnicku
Průzkumníci během listopadového 
uzavření škol nezaháleli. Pravidelné 
setkání lektorů uspořádali z bezpečnost-
ních důvodů venku na zahradě. U ohně 
absolvovali krátkou přednášku Jany Kočí 
o intuitivní pedagogice, a pak navzájem 
sdíleli zkušenosti z absolvovaných seminá-
řů a průzkumnické hry. Nakonec se ještě 
vrhli do výroby určovacích klíčů z pexes.

Panelová diskuze
Panelová diskuze ve Skautském institu-
tu byla sice zrušena, ale přesunula se na 
11. listopadu do on-line prostoru. Jejím 
tématem byly Komunitní projekty a jejich 
vliv na životní prostředí ve městě. Debatu 
řídil Adam Šlégl a našimi hosty byli Bar-
bora Kinkalová, Zuzana Vránová, Milan 
Smrž, Jan Valeška a Michal Křivohlávek.

Jiný adventní kalendář
Protože se nám během uzavření škol 
stýskalo hlavně po našich malých prů-
zkumnících, věnovali jsme jim alespoň 
adventní kalendář. Aby jim těšení se na 
Ježíška i na průzkumnická setkání rychle-
ji uteklo, vytvořili jsme čtyřiadvacet tipů 
na zimní pozorování přírody. K dispozici 
měli jak virtuální „klikací“ verzi kalendá-
ře, tak tradiční papírovou.

Listopad

Prosinec







Climate Challenge  
aneb jak se rodí projekt
Kompostovací sekce Ekodomova měla to štěstí v neštěstí, že se jí na začátku 
jarní vlny epidemie podařilo postoupit do akceleračního programu Climate 
Challenge pořádaného pražským Impact HUBem. Do akcelerátoru si s sebou 
vzala projekt Bioodpad není odpad, který jsme v minulosti realizovali na řadě 
škol a školek.
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Akcelerátor si vlastně můžete představit jako jaký-
si rostlinný stvol, trubku, do níž náš tým Kompos-
tuj! naskákal, aby se mohl začít urychlovat. Kvůli 
nestandardním okolnostem na začátku karantény 
jsme se hbitě přeorientovali na on-line a začali jsme 
od lektorů a mentorů nasávat živiny. Brzy jsme zaži-
li několik AHA momentů, a po nich přišly nápady, 
jak začít dělat věci jinak. Během tří měsíců jsme ab-
solvovali pět půldenních workshopů s odborníky na 
témata, která řešíme dnes a denně – Vize a mise, 
Storytelling, Sledování dopadu, Human Centered 
Design a Projektové řízení. V mezičase jsme měli 
několik konzultací s naším mentorem, během nichž 
jsme se snažili přijít na to, jak fungování našich 
projektů (i celé organizace) zase trochu nakopnout. 
Splnili jsme řadu domácích úkolů a užili si Kulatý 
stůl s mentory. Do našeho týmu v dubnu přiskočil 
nový „kompostář“ (oficiálně koordinátor komposto-
vacích projektů) Adam Šlégl. A to bylo dobře, pro-
tože jsme se akcelerovali opravdu svědomitě a prá-
ce nám občas přerůstala přes hlavu. Přesně, jak to 

v závěrečném hodnocení shrnul náš mentor Pepa 
Tůša – Byl to prostě fičák…

Náš projekt Bioodpad není odpad se během tří mě-
síců výrazně proměnil: Poté, co jsme na něj apliko-
vali metodu Human Centred Design, změnil nejen 
jméno, ale i obsah. Šli jsme se totiž svých potenci-
álních klientů zeptat, zda je třídění a kompostová-
ní bioodpadu ve škole opravdu tím hlavním pro-
blémem, který řeší. Hloubkové rozhovory na deseti 
školách ukázaly, že je ve většině případů trápí spíš 
to, že nedokážou lépe využít školní zahradu k učení 
venku. Také jsme zjistili, že pěstování, které v rám-
ci původního projektu také nabízíme, je pro školy 
mnohem atraktivnější než kompostování, kterému 
jsme se vždycky věnovali přednostně. Většina oslo-
vených škol navíc projevila zájem zařadit do výuky 
metody badatelského učení, s nímž už roky pracuje-
me v našem outdoorovém kroužku Malý průzkum-
ník přírody. Na základě těchto poznatků a zmapo-
vání nabídky konkurence jsme vytvořili skoro nový 
projekt Rosteme na zahradě!.

KOMPOSTOVÁNÍ A PĚSTOVÁNÍ VE ŠKOLÁCH A ŠKOLKÁCH



Pilotní projekt – Rosteme na zahradě!

I když jsme s ním do podzimní fáze akcelerace ne-
postoupili, rozhodli jsme se hned v září vyzkoušet 
jeho pilotní verzi ve ScioŠkole na Praze 6. Koordi-
nátor projektu Adam Šlégl k tomu dodává: „Bylo to 

Začátkem září jsme se ve ScioŠkole na Praze 6 pře-
kotně pustili do realizace pilotní verze akcelerova-
ného projektu Rosteme na zahradě!. Zažili jsme 
přitom řadu překvapení i paradoxů. Škola, která ve 
skutečnosti žádnou zahradu nemá, si totiž z naší 
nabídky vybrala právě redesign venkovních prostor, 
takže jsme tam od začátku školního roku operova-
li každý čtvrtek na terase a na malém plácku před 
vchodem. Pětitýdenní projekt, ve kterém šlo o to 
společně vymyslet, jak by mohla začít lépe fungovat 
právě uvítací zóna před školou, nazvala průvodky-
ně Helena Maternová pro potřeby ScioŠkoly Předza-
hrádky bez ohrádky. Už během prvního setkání 
s designérkou Janou Holoubkovou Vařechovou děti 
pochopily, že vytváření architektonického návrhu 
zdaleka nespočívá jenom v kreslení. Nejdříve jsme 
doslova leželi v knihách, abychom se inspirovali. 
Potom jsme si území, která budeme proměňovat, 
změřili a v odpovídajícím měřítku přenesli na pa-
pír. Následně jsme se pustili do určování světových 
stran, abychom věděli, kde je slunce a kde stín, 
a mohli tak pro jednotlivá stanoviště vybrat vhodné 
rostliny. Společně s koordinátorem našich kompos-
tovacích aktivit Adamem Šléglem jsme zrevitalizo-

rychlé, ale intenzivní. Vzhledem k epidemiologické 
situaci nebylo času nazbyt. Přesto se nám podařilo 
realizovat nové prvky, o něž jsme v souladu s potře-
bami škol původní projekt obohatili.“ •

vali podomácku vyrobený vermikompostér, který tu 
včetně obsahu přežil jarní karanténu i letní prázd-
niny. Před vchodem jsme vytvořili základ záhonu 
a sezení z palet, jež jsme ale už nestihli dobrousit 
ani smontovat, protože nás o poslední společné 
dopoledne připravilo úplné uzavření škol. O sym-
bolické ukončení první části projektu se postaraly 
Jana s Helenou, když s dětmi sdílely on-line proces 
zasazení popínavky akébie před vchodem. Velkou 
část se nám tedy podařilo zrealizovat a v plánu je 
i další pokračování spolupráce. A protože nechceme 
ztrácet čas, rozhodli jsme se, že projekt vyzkouší-
me také „doma“, na naší podbabské zahradě v lesní 
školce Šárynka. Tentokrát nám s proměnou zahrady 
bude pomáhat zahradní architekt Matěj Polánek, se 
kterým se známe, protože svého času dělal lektora 
kroužku Malý průzkumník přírody. •



Kompostování nezastavíš! 
aneb komunitní kompostování 2020
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I když pro realizaci komunitních projektů nebyly 
v uplynulém roce právě ideální podmínky, snaži-
li jsme se situaci přizpůsobit. Místo hromadných 
akcí jsme se soustředili na lokální komunity ob-
čanů, které ve spolupráci s jednotlivými měst-
skými částmi projekt realizovaly. Vytvořili jsme 
metodickou příručku zaměřenou na komunitní 
kompostování. Věnovali jsme se hlavně indivi-
duální práci s komunitami (nebo jejich zástupci) 
a pracovali jsme na zkvalitňování procesu komu-
nitního kompostování. V průběhu realizace pro-
jektu jsme sbírali zpětnou vazbu, která se týkala 

fungování našich komunitních kompostérů SIVA 
DUO a SIVA TRIO. V jejím rámci jsme identifiko-
vali tři hlavní nedostatky, pro které jsme navrhli 
a zrealizovali řešení: Do dvou kompostérů ve vni-
trobloku v ulici Oblouková na Praze 10 se prokou-
sal potkan. Stalo se tak kvůli chybnému uložení 
kompostéru, které zapříčinilo, že došlo ke zvět-
šení jednoho z otvorů pro odtok zbytkové vody ve 
dně kompostéru a k porušení tepelné izolace. Při 
kontrole osazení jsme zjistili, že pod kompostéry 
chybí štěrkové lože. Tato závada zapříčinila pří-
tomnost potkanů a kompostovací místo muselo 

KOMPOSTOVÁNÍ NA SÍDLIŠTI



být kvůli stížnostem občanů zrušeno. Kompostér 
byl přesunut jinam v rámci Prahy 10.

Při dalších kontrolách kompostérů jsme zjistili, že 
materiál v kompostérech vykazuje rozdílnou vlh-
kost. Složení materiálu přitom nelze předem sta-
novit ani ovlivnit, protože je dané individuálními 
návyky kompostující komunity – přítomností do-
mácích zvířat, způsobem stravování, velikostí rodi-
ny, stářím a počtem dětí apod. Přitom naše zkuše-
nosti ukazují, že konstrukce kompostéru umožňuje 
vyrobit kvalitní kompost i  při minimální péči. 
Zpravidla nedochází k nadbytečnému vysychání 
a nutnosti zalévat kompost vodou. Jako problém se 
v některých případech naopak ukazuje nadbytečná 
vlhkost. Proto jsme kompostéry, kde jsme zjistili 
tento problém, nově osadili větrací mřížkou, která 
umožňuje odvádět vlhký vzduch a zvýšit tak odpar. 
Svépomocné řešení našla komunita kompostující 
v ulici Hrdličkova v Praze 11. Na zadní stranu kom-
postéru připevnili pytel od krmiva pro psy, ve kte-
rém jsou kompostujícím k dispozici piliny, kterými 
lze kompost průběžně zasypávat a „vysušovat“.

Protože je prostředí kompostu agresivní, je nutné 
při výrobě kompostéru používat materiály, které 
jsou vůči němu odolné. Izolaci proto nově vyrábíme 
z pěněného PE materiálu Mirelon, který je nena-
sákavý a rezistentní. Veškeré panty a šroubky, kte-
rými jsou přichyceny, jsou z nerezového materiálu, 
stejně jako lanko, které přidržuje víko při otevření 
kompostovací komory.

Během roku 2020 jsme nainstalovali druhý kom-
postér pro komunitu v ulici Jahodová a druhý kom-
postér pro komunitu v ulici V Předpolí na Praze 
10. Kromě toho jsme provedli opravy kompostéru 
v ulici Oravská a v ulici K Louži na Praze 10. Zaháji-

li jsme kompostování v komunitě v ulici Tenisová 
na Praze 15, v ulici Hrdličkova na Praze 11 a v Ko-
munitním centru Kampa na Praze 1. Rozšířili jsme 
kompostování v komunitě v ulici Pod Lysinami na 
Praze 4. •







Lesní školka na dálku i zblízka
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Rok 2020 ve školce probíhal ve znamení příprav 
na certifikaci udělovanou na základě splnění stan-
dardů kvality Asociací lesních mateřských škol a na 
inspekční návštěvu České školní inspekce. V lednu 
a v únoru jsme řešili personální otázky spojené s od-
chodem jedné z průvodkyň z důvodu těhotenství.

V březnu pak přišlo uzavření školky. Vyjma tří 
„uprchly“ všechny rodiny z Prahy pryč do bezcovi-
dových lesů. Proto jsme se také rozhodli pro čerpá-
ní ošetřovného a přechod na distanční vzdělávání. 
Průvodci dětem po celou dobu pravidelně posílali 
návrhy činností: pohádky, písničky a básničky, tipy 
na výtvarné tvoření i rady, co lze v tomto ročním 
období dělat a pozorovat v lese. Tradiční jarní bri-
gáda s rodiči se sice nekonala, ale během doby, kdy 
byla školka zavřená, pracovali na zahradě „volní“ 

průvodci, kterým kvůli hygienickým opatřením jen 
tu a tam občas pomohla některá z rodin.

Školka se znovu otevřela po měsíci a půl, takže 
u některých dětí znovu probíhala adaptace (po-
dobně jako na začátku školního roku). Část dětí se 
na školkovou zahradu vrátila až v průběhu června. 
V té době naše řady rozšířila nová průvodkyně – 
Lucie Petrová, která zároveň převzala po Světlaně 
Sarkisjanové vedení projektu Šárynka. Tradiční 
červnová slavnost Loučení s předškoláky uzavřela 
nestandardní školní rok. Předčasně školku bohužel 
opustilo i několik dětí z rodin, jejichž finanční situ-
ace se kvůli covidu zhoršila.

Během celého léta probíhaly v Šárynce příměstské 
tábory. Koncem srpna jsme se narychlo rozhodli 
pustit do rekonstrukce maringotky, v níž děti po 

LESNÍ MATEŘSKÁ ŠKOLA ŠÁRYNKA

Možná to zní trochu paradoxně, ale i něco tak bezprostředního jako je výuka 
v lesní školce, se nám s pomocí techniky a s podporou rodičů podařilo zorganizovat 
i na dálku. Ani během lockdownu tak naše děti nepřišly o svůj příděl nových 
pohádek, říkanek a písniček, o tipech na pozorování přírody nemluvě.



Všechno zlé je k něčemu dobré

obědě odpočívají. Oproti původním předpokladům 
se opravy protáhly až do listopadu.

V novém školním roce jsme přijali deset nových 
dětí, jejichž adaptaci přerušila druhá vlna covi-
dových opatření. Upustili jsme od výletů MHD 
a zdržovali jsme se jen v okolí školky a na zahra-
dě. Opět došlo také k omezení společných slavností 
a brigád. Nic nebylo ani z obvyklých posezení po 
školce, během nichž se utváří otevřená a přívěti-
vá školková komunita a navazují se blízké vztahy 
mezi průvodci a rodiči. Dopady omezení doléhaly 
na každého z nás.

Během listopadu proběhla certifikace školky, 
a to v online podobě. ALMŠ zastupovaly Karolína 
Kostínková (LMŠ Venku, Ústí nad Labem) a Marti-
na Březinová (LMŠ Lesmír, Liberec). Úplné uzavře-

DĚTSKÝ KLUB ŠÁRYNKA

ní procesu certifikace bylo odloženo na dobu, až se 
zlepší epidemiologická situace.

Kontrolní orgán ČŠI, který do školky zavítal v pro-
sinci na plánovanou inspekční návštěvu, byl s pro-
vozem a programem školky velmi spokojen, takže 
jsme získali oprávnění požádat o vyšší dotace. Drob-
né nedostatky inspekce shledala v konceptu škol-
ního vzdělávacího programu. Na jejich odstranění 
vedení školky pracuje.

V prosinci do školky přišla sněhová nadílka, které 
jsme využili k sáňkovacím radovánkám.

Nákaza se školce naštěstí úplně vyhnula, takže ne-
muselo dojít k uzavření školky z důvodu karantény 
nebo onemocnění průvodců. •

Začátek kalendářního roku se odehrával ve znamení 
stabilizace nového pedagogického týmu. Podpůr-
nou roli v tomto období sehrál semknutý rodičov-
ský tým, který táhnul za jeden provaz. Přijaty byly 
pouze dvě nové děti (sourozenec a přestup z malé 
jurty). V březnu byl dětský klub vládním nařízením 
uzavřen. Nepřítomnost dětí ve školce průvodci vy-
užili k úpravám zahrady – ošetření starých stromů, 
založení záhonů a rozvržení nových herních prvků. 
Také tradiční květnový jarmark musel být kvůli pro-
tiepidemickým opatřením zrušen.

Na podzim došlo k výměně jednoho z průvodců 
a školníka v jedné osobě z důvodu zhoršení jeho 
zdravotního stavu. Průvodci se během roku vzdělá-
vali na seminářích ALMŠ. Vybrali si programy Písně 
a říkadla a Svátky a tradice, oba pod vedením bývalé 
vedoucí Šárynky, zkušené pedagožky a zakladatelky 
LK Hvězdy v lese Johany Passerin. Ředitelka LMŠ 

se zúčastnila semináře ŠVP jako živý dokument (Jo-
hana Passerin) a Přínosné riziko s dětmi v přírodě 
(Tereza Valkounová).

Covid se neobjevil ani v Dětském klubu Šárynka. •

Tuhle starou moudrost měli určitě na mysli naši průvodci z DKŠ, když se v době 
uzavření klubu s pomocí akčních rodičů pustili do velkorysých úprav zahrady 
doprovázených zakládáním vyvýšených záhonů. Za běžného provozu by totiž 
na něco takového jen stěží zbýval čas.



Průzkumníci jedou!
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I lektoři outdoorového kroužku Malý průzkumník 
přírody zažili netradiční pololetí, kdy se na samém 
začátku všechny aktivity přerušily, aby se s o to větší 
intenzitou rozjely ihned, jakmile to pravidla dovoli-
la. Na některých školách se tak konaly dvojité lekce, 
nebo se dokonce průzkumničilo i několikrát týdně, 
takže se karanténní zpoždění podařilo téměř dohnat.

Na konci školního roku se konalo pravidelné setká-
ní lektorů, na němž se s námi rozloučil koordinátor 
MPP Radek Lüftner, který se po letech strávených 
v Ekodomově vydal vstříc novým dobrodružstvím. 
I na této (pro průzkumníky) špatné zprávě se dá 
ale najít něco pozitivního. Radek totiž Průzkum-
níka předal do dobrých rukou: Ujaly se ho pro jis-

KROUŽEK MALÝ PRŮZKUMNÍK PŘÍRODY

I  přes neustálé otevírání a  zavírání škol si koordinátoři našeho kroužku 
nenechali vzít vítr z plachet a stále vymýšleli, jak to udělat, aby se svými 
malými průzkumníky (i s lektory) neztratili kontakt. Už na začátku druhé vlny 
také začali pracovat na tom, aby kroužky (a další aktivity) dokázali realizovat 
i na dálku (což se jim po novém roce vyplatilo).



totu hned dvě zasloužilé průzkumnice a lektorky 
kroužku, které jsou v našem kolektivu známé svým 
neutuchajícím zápalem pro bádání s dětmi v příro-
dě. Marie Černá (i když pochází z Prahy) datuje svůj 
kladný vztah k přírodě od raného dětství. V součas-
nosti studuje ekologii na České zemědělské uni-
verzitě, v poslední době se věnuje studiu ochrany 
přírody, zejména mokřadů, které jí učarovaly svou 
rozmanitostí. Její kolegyně Kamila Valentová vy-
studovala Ochranu životního prostředí na Příro-
dovědecké fakultě Univerzity Karlovy, a přestože 
na první pohled působí křehce (ve volném čase se 
dokonce věnuje scénickému tanci), má zřejmě pro 
strach uděláno. Pro svou diplomovou práci si vybra-
la téma, které se týká ochranářské genetiky vlka 
obecného ve střední Evropě.

Na prázdniny jsme připravili tradiční letní příměst-
ské tábory. Během osmi turnusů jsme se společně 
s dětmi pokusili proměnit zanedbanou říši zdědě-
nou po starém králi v Království hojnosti. Tábora se 
zúčastnilo 102 dětí a celkem 9 lektorů. Otevřelo se 
8 z 11 vypsaných turnusů a dva z nich se naplnily na 
svou maximální kapacitu.

Během srpna jsme revidovaly lekce Malého prů-
zkumníka přírody, zejména MPP1 – začátečníci 
a MPP2 – pokročilí, dokoupili jsme chybějící a nové 
pomůcky a proběhla rozsáhlá propagace k náboru 
nových lektorů kroužku MPP (nejen na sociálních 
sítích). Začátkem září jsme oslovili zástupce škol, 
kde kroužky standardně probíhají.

V prvních týdnech proběhla propagace MPP krouž-
ku na školách, konkrétně ve školních družinách, na 
burzách kroužků a na třídních schůzkách. Situaci ale 
značně komplikovala pandemie, kvůli které mnoho 

škol nepořádalo veřejné akce. Během září se sbí-
raly přihlášky dětí a současně probíhala propaga-
ce na sociálních sítích. Zároveň jsme uspořádali 
školení pro nové lektory, kterého se zúčastnilo 11 
potenciálních zájemců, z toho 7 z nich nastoupi-
lo jako lektor ve školním roce 2020/2021. 24. září 
proběhlo první setkání stávajících a nových lekto-
rů, kde se předávaly pomůcky a lektoři si vybírali 
jednotlivé skupiny kroužků.

V říjnu bylo zaregistrováno 227 přihlášek, počet 
dětí navštěvujících otevřené skupinky kroužku se 
v prvním pololetí stabilizoval na čísle 177. Během 
školního roku 2020/2021 se otevřelo 24 kroužků. Po 
oficiálním zahájení 1. října probíhal kroužek až do 
14. října, kdy došlo k uzavření všech škol, s výjimkou 
mateřských. I přesto, že MPP je externí typ kroužku, 
nebylo jiné východisko než aktivitu kvůli omezené 
možnosti shromažďování osob venku přerušit. Ke 
znovuobnovení kroužků došlo na určitých školách 
v prosinci, kdy proběhl i lektorský workshop zamě-
řený na vyrábění z přírodnin a intuitivní pedago-
giku, kterého se zúčastnilo 12 stávajících lektorů. •



Čas na inovace
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Náhradní program

„Čas, který vznikl uzavřením škol, jsme investovali 
do inovací“, říká koordinátorka EVP Veronika Pal-

kovičová. „Už delší dobu jsme přemýšleli o tom, 
jak workshop Čtverečková zahrádka přizpůsobit 
menším dětem a vytvořit z něj trochu atypický 
EVP“. Nad tímto úkolem se Veronika sešla v Šá-

EKOLOGICKÉ VÝUKOVÉ PROGRAMY

Oproti jiným rokům zaznamenaly ekologické výukové programy citelný 
výpadek. Konaly se pouze v lednu a v únoru, pár programů proběhlo v červnu 
a o prázdninách. Po nadějném startu v září jsme uskutečnili ještě pár programů 
do 14. října, než došlo k uzavření škol.  předem objednaných výukových 
programů bylo kvůli situaci zrušeno a obecně programy, které během roku 
proběhly, představovaly jen zlomek „normálního“ počtu.



rynce s Katkou Hodkovou, která je první cer-
tifikovanou instruktorkou metody Square Foot 
Gardening v ČR. „Tento program bude jiný než 
ty klasické, budeme ho školám nabízet podle 
jejich individuálních potřeb buď na klíč včetně 
dodávky vyvýšených záhonů, substrátu a treláží, 
nebo bude možné objednat jen některou z jeho 
částí. Nabídka bude také součástí inovovaného 
„zahradně-kompostovacího“ projektu Rosteme 
na zahradě!.“

A další novinky? „Konečně jsme se rozhodli, že 
přišel čas otestovat naše EVP přímo v Šárynce. Za-
čali jsme „vodním“ programem Putování vodní 
kapky a ukázalo se, že zaujmout děti z lesní škol-
ky není úplně snadné. Pokud je program hned 
nenadchne, odcházejí si hrát do blátivé kuchyň-
ky nebo zkrátka dělat něco zajímavějšího. Skvělé 
je, že jsme získali reakci (a řadu podnětných rad) 
také od našich zkušených průvodkyň ze školky,“ 
shrnuje Veronika.

Přehled realizovaných EVP

Programy o kompostování
Divadlo Vivat kompostela vidělo celkem 123 dětí 
z prvního stupně ZŠ. Program Od ohryzku k jablíčku 
shlédlo 52 dětí z MŠ. Program Kde je kompost, tam 
to žije testovalo 10 dětí v MŠ a 100 žáků na druhém 
stupni ZŠ. Kompost, základ života jsme prezento-
vali na 1. i 2. stupni ZŠ celkem pro 19 žáků. Celkem 
naše „kompostovací“ programy vidělo 304 dětí.

Programy o půdě
Program Půdohraní jsme předvedli 35 dětem z MŠ. 
10 žáků z 1. stupně ZŠ se zapojilo do workshopu 
Hlína stojí za prozkoumání, celkem se programů 
o půdě zúčastnilo 45 dětí.

Programy o odpadech
Program Kam dopadne odpad vidělo na 1. stupni 
ZŠ 40 žáků, O odpadech bez obalu na 2. stupni ZŠ 
14 žáků. Celkově odpadové programy vidělo 54 dětí.

Programy o vodě
Programy pro MŠ Máme vody dost? vidělo 48 dětí 
a Putování vodní kapky 21 dětí. Programu Voda nad 
zlato se účastnilo 100 žáků ze 2. stupně ZŠ. Celkový 
součet účasti na vodních programech byl 169.

Badatelské programy
Do programu Ptáčci na krmítku jsme zapojili 24 
dětí z MŠ. Divadlo Ze života včel shlédlo 130 dětí 
a program Pilné včely 20 dětí. Badatelských progra-
mů se zúčastnilo 150 dětí. •
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EKODOMOV z. s.
V Podbabě 2602/29B
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Název, sídlo a právní forma účetní 
jednotky

(v celých tisících Kč)
ke dni 31.12.2020

ve zkráceném rozsahu

Výkaz zisku a ztráty
podle Přílohy č. 2
vyhlášky č. 504/2002 Sb. VÝKAZ ZISKU A ZTRÁTY

Číslo
řádkuTEXT

5
Celkem

7

Činnosti

Hlavní
6

HospodářskáOznačení

NákladyA. 1

Spotřebované nákupy a nakupované služby 141 4072 1 421A. I.

Změny stavu zásob vlastní činnosti a aktivace 3A. II.

Osobní náklady 1972 4234 2 620A. III.

Daně a poplatky 25 2A. IV. 

Ostatní náklady 10236 33A. V.

Odpisy, prodaný majetek, tvorba a použití rezerv
a opravných položek

1207 120A. VI.

Poskytnuté příspěvky 38 3A. VII.

Daň z příjmů 109 10A. VIII.

Náklady celkem 4 2093 986 22310Součet A.I. až A.VIII.

VýnosyB. 11

Provozní dotace 1 17912 1 179B. I.

Přijaté příspěvky 13B. II.

Tržby za vlastní výkony a za zboží 2172 72314 2 940B. III.

Ostatní výnosy 1616915 185B. IV.

Tržby z prodeje majetku 16B. V.

Výnosy celkem 4 3044 071 23317Součet B.I. až B.V.

Výsledek hospodaření před zdaněním 10595 10C. 18ř. 17 - (ř. 10 - ř.9)

Výsledek hospodaření po zdanění 9585 10D. 19ř. 18 - ř. 9

Vydavatelská a nakladatelská činnostz. s.
Pozn.:Předmět podnikáníPrávní forma účetní jednotky

Sestaveno dne: 27.06.2021 Podpisový záznam statutárního orgánu účetní jednotky
nebo podpisový vzor fyzické osoby, která je účetní jednotkou
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1 x příslušnému fin. orgánu

EKODOMOV z. s.
V Podbabě 2602/29B
Praha 6
160 00(v celých tisících Kč)

Název, sídlo a právní forma účetní 
jednotky

ke dni 31.12.2020

Účetní jednotka doručí:

26664488

IČO

Rozvaha podle Přílohy č. 1
vyhlášky č. 504/2002 Sb. ROZVAHA

ve zkráceném rozsahu

2b

Stav k posled. dni
účetního období

1c

číslo
řádku

Stav k prvnímu dni
účetního obdobíAKTIVAOznačení

a
A. Součet A.I. až A.IV.Dlouhodobý majetek celkem 1 382502

2Dlouhodobý nehmotný majetek celkemA. I.
3Dlouhodobý hmotný majetek celkem 758 758A. II.
4Dlouhodobý finanční majetek celkemA. III.
5Oprávky k dlouhodobému majetku celkem -256 -376A. IV.

B. Součet B.I. až B.IV.Krátkodobý majetek celkem 6 1 0951 483
7Zásoby celkem 40B. I.
8Pohledávky celkem 635 647B. II.
9Krátkodobý finanční majetek celkem 804 433B. III.
10Jiná aktiva celkem 4 15B. IV.

Součet A. až B.Aktiva celkem 11 1 4771 985

a

Označení PASIVA Stav k prvnímu dni
účetního období

číslo
řádku

c 3

Stav k posled. dni
účetního období

b 4
A. Součet A.I. až A.II.Vlastní zdroje celkem 12 432337

13Jmění celkem 5 5A. I.
14Výsledek hospodaření celkem 332 427A. II.

B. Součet B.I. až B.IV.Cizí zdroje celkem 15 1 0451 648
16Rezervy celkemB. I.
17Dlouhodobé závazky celkemB. II.
18Krátkodobé závazky celkem 1 439 823B. III.
19Jiná pasiva celkem 209 222B. IV.

Součet A. až B.Pasiva celkem 20 1 4771 985

Vydavatelská a nakladatelská činnostz. s.
Pozn.:Předmět podnikáníPrávní forma účetní jednotky

Sestaveno dne: 27.06.2021 Podpisový záznam statutárního orgánu účetní jednotky
nebo podpisový vzor fyzické osoby, která je účetní jednotkou



Ekodomov, z. s.
V Podbabě 29 b/2602, 160 00 Praha 6

+420 234 697 402
info@ekodomov.cz
www.ekodomov.cz

Děkujeme našim podporovatelům


